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Bakgrunn
I dokumentet fremmes følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen gjennomgå planene for
vernede vassdrag med mål om å legge til rette for økt
verdiskaping gjennom utbygging av vannkraft.»

Det vises til dokumentet for nærmere redegjørelse
for forslaget.

Komiteens merknader
K o m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -

p a r t i e t ,  Å s m u n d  A u k r u s t ,  E s p e n  B a r t h
E i d e ,  R u t h  G r u n g ,  S t e i n a r  K a r l s t r ø m  o g
E l s e - M a y  N o r d e r h u s ,  f r a  H ø y r e ,  L i v  K a r i
E s k e l a n d ,  S t e f a n  H e g g e l u n d ,  A a s e
S i m o n s e n  o g  L e n e  We s t g a a r d - H a l l e ,  f r a
F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  J o n  G e o r g  D a l e  o g
Te r j e  H a l l e l a n d ,  f r a  S e n t e r p a r t i e t ,  S a n d r a
B o r c h  o g  O l e  A n d r é  M y h r v o l d ,  f r a  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,  L a r s  H a l t b r e k k e n ,  f r a
Ve n s t r e ,  l e d e r e n  K e t i l  K j e n s e t h ,  f r a  K r i s -
t e l i g  F o l k e p a r t i ,  To r e  S t o r e h a u g ,  o g  f r a

M i l j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e ,  U n e  B a s t h o l m , viser
til at Stortinget allerede i 1960 vedtok at det skulle utar-
beides en oversikt «over visse områder hvor samfunnet
bør ta sikte på å bevare naturen mest mulig uberørt».
Utvalget som ble nedsatt (Gabrielsenkomiteen),
påpekte i sin innstilling at det var viktig med tiltak for å
avbøte naturskadevirkningene mv. ved vannkraftutbyg-
ging. Deres arbeid resulterte i «Verneplan for vassdrag»,
som ble fremmet av regjeringen og behandlet av Stor-
tinget i 1973. Verdiene i disse vassdragene ble vedtatt
skulle ivaretas gjennom bestemmelser i vannres-
sursloven, naturmangfoldloven og bindende planer
etter plan- og bygningsloven. Dette innebærer at både
kommuner og sektormyndigheter må ta hensyn til
vernede vassdrag i sin planlegging og virksomhet. 

K o m i t e e n  viser til at målsetting for «Samlet plan
for vassdrag» var å få til en samlet, nasjonal forvaltning
av landets vassdrag, og at planen skulle sees i sammen-
heng med landsplan for nasjonalparker. Det ble uttrykt
at behovet for en landsplan for vassdrag skulle ivareta
naturvern og friluftsliv, samt at det skulle avveies opp
mot behovet for en forsvarlig kraftdekning. Gjennom
behandlinger i Stortinget er verneplanen for vassdrag
flere ganger blitt oppdatert og supplert med nye vass-
drag, og siden 1973 er 390 vassdrag vernet i Norge. 

K o m i t e e n  viser til svarbrev fra olje- og energimi-
nisteren til energi- og miljøkomiteen datert 12. oktober
2020 (vedlagt innstillingen), som viser til at det gjen-
nom energimeldingen Meld. St. 25 (2015–2016) Kraft til
endring og Stortingets innstilling, Innst. 401 S (2015–
2016), ble påpekt at det er viktig å bevare et representa-
tivt utvalg av den norske vassdragsnaturen, og at vass-
dragsvernet i hovedsak skal ligge fast. K o m i t e e n  viser
til Stortingets behandling av energimeldingen i 2016,
hvor det ble understreket at verdien av å sikre disse vass-
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dragenes verneverdier og urørthet er større enn gevin-
sten disse vassdragene vil gi ved en utbygging. 

K o m i t e e n  viser til at det i forbindelse med be-
handling av energimeldingen ble åpnet for at det i sær-
skilte tilfeller vil kunne behandles konsesjoner for
vannkraftverk i vernede vassdrag. Det ble i innstillingen
understreket at dette skal gjelde i tilfeller med vesentlig
samfunnsnytte, for eksempel i form av vesentlig flom-
og/eller skreddempende effekt, og akseptable miljøkon-
sekvenser, og at disse sakene skal behandles av Stortin-
get. I tillegg påpekte Stortinget at inngrep som veibyg-
ging, kraftlinjer og drenering skal vurderes opp mot ver-
neverdiene, men at de kan gjennomføres uten at verne-
bestemmelsene hindrer det. Opovassdraget er så langt
det eneste vernede vassdraget som er åpnet opp for inn-
grep som tiltak mot flom etter vedtak i Stortinget. 

K o m i t e e n  viser til at etter de fem vernevedtakene
som er behandlet av Stortinget siden 1973, er både ny
kunnskap og dokumentasjon om verneverdiene i vass-
dragene innhentet av Miljødirektoratet og Norges vass-
drags- og energidirektorat (NVE). Dette er viktig doku-
mentasjon og kunnskap som nå ligger til grunn for ver-
net av disse vassdragene, og som også statsråden påpe-
ker i sitt svarbrev til energi- og miljøkomiteen.

K o m i t e e n  har merket seg at statsråden påpeker
at det ikke er mulig å bygge ut ny vannkraft uten at det
gjøres naturinngrep: 

«Kraftutbygging vil, enten det er tale om helt ny
utbygging eller nye overføringer til eksisterende anlegg,
medføre miljøulemper i en eller annen form.»

K o m i t e e n  viser til at å gå gjennom alle vernepla-
nene på nytt vil være et meget omfattende arbeid. K o -
m i t e e n  understreker at det under verneprosessene
ble vektlagt at de vernede vassdragene skulle represen-
tere et representativt utsnitt av Norges vassdragsnatur
for hver region, i tillegg til at naturvern, landskap, kul-
turminnevern, vilt og fiske, friluftsliv og vannkvalitet,
med mer, er viktige verdier som sikres gjennom vass-
dragsvernet. 

K o m i t e e n  viser til at Stortinget gjennom sine ver-
nevedtak har vurdert at verdien av å sikre disse vassdra-
genes verneverdighet og urørthet er større enn det esti-
merte potensialet for utbygging på om lag 50 Twh, som
er basert på et rent teknisk/økonomisk utbyggingspo-
tensial, jf. statsrådens svarbrev til energi- og miljøkomi-
teen.

F l e i r t a l e t  i  k o m i t e e n ,  m e d l e m e n e  f r å
A r b e i d a r p a r t i e t ,  H ø g r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,
Ve n s t r e  o g  K r i s t e l e g  F o l k e p a r t i , meiner det er
bra at ein søker moglegheiter for å finne alternative kjel-
der til fornybar energi. Trong for fornybar kraft vil auke
etter kvart som elektrifiseringa av Noreg held fram. 

F l e i r t a l e t  meiner også at det i enkelte tilfelle kan
vera føremålstenleg å vurdera kraftproduksjon dersom
ein samstundes gjer tiltak som reduserer flomfaren i
verna vassdrag. Dette må i tilfelle vurderast særskilt,
også opp mot samfunnsøkonomien i slike prosjekt. 

E i t  a n n a  f l e i r t a l ,  m e d l e m e n e  f r å  A r b e i -
d a r p a r t i e t ,  H ø g r e ,  Ve n s t r e  o g  K r i s t e l e g
F o l k e p a r t i , meiner likevel ikkje det er grunnlag for å
ta ein total gjennomgang av alle verna vassdrag slik
framlegget her legg opp til, ettersom kunnskapsgrunn-
laget som vi har i dag, allereie er relativt godt oppdatert,
og det realistiske potensialet for kraftutbygging vert
vurdert til å vera marginalt. 

E t  t r e d j e  f l e r t a l l , alle unntatt medlemmene fra
Fremskrittspartiet og Senterpartiet, viser til at klimaut-
fordringene og tap av natur er to hovedutfordringer
som samfunnet må løse uten at den ene går på bekost-
ning av den andre. 

E t  f j e r d e  f l e r t a l l , alle unntatt medlemmene fra
Fremskrittspartiet, mener at vi trenger en robust vass-
dragsnatur med intakte økosystemtjenester og naturlig
forekommende arter for å møte utfordringene knyttet
til endringer i klimaet. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  o g  M i l -
j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e  viser til at vassdragsvernet
spiller en sentral rolle i den sammenheng. Gjennom å
bevare og videreutvikle et økologisk representativt
nettverk av varig vernet vassdragsnatur ivaretar vi hen-
synet til natur og artsmangfoldet. Det internasjonale
naturpanelet (IPBES) har fastslått at arealbruk og annen
menneskelig påvirkning på økosystemene truer eksis-
tensgrunnlaget vårt. D i s s e  m e d l e m m e r  mener at å
opprettholde og styrke vassdragsvernet er et viktig ele-
ment for å nå målet om å stanse tap av natur.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at vannkraftutbyg-
ging har medført inngrep i norsk natur, og viser til
Villaksutvalget (Til laks åt alle kan ingen gjera, NOU
1999:9), hvor det påpekes at denne utbyggingen kan få
negativ påvirkning på villaksen. D i s s e  m e d l e m m e r
legger til grunn at det oppnås gode miljøforbedringer
gjennom vilkårsrevisjonene, og understreker at vass-
dragsvernet må videreføres for å ta vare på våre vassdrag
som leveområdet for arter, som buffer for klimapåvirk-
ninger og som arena for friluftsliv, høsting og naturopp-
levelser. D i s s e  m e d l e m m e r  har merket seg at Miljø-
direktoratet nylig har fått overlevert en strategi for å be-
vare våre bestander av storørret, med forslag til tiltak,
hvor behovet for tiltak for å sikre storørretbestandene i
regulerte vassdrag er framhevet.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener dette understreker at
det i dag foreligger kunnskap som kan benyttes i vass-
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drag med kraftutbygging. Miljødesign, minstevannfø-
ring og teknologiske løsninger i form av eksempelvis
nye turbintyper, omløpsventiler og fiskepassasjer er til-
tak og bruk av teknologi som kan gi forbedringer og bi-
dra til å redusere noen av de negative effektene kraftut-
byggingen har påført vassdragsnaturen. Også beskyttel-
se av habitater i vassdragene og restaurering av utbygde
vassdrag der det lar seg gjennomføre, vil være viktig for
vassdragsnaturen for fremtiden.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t  mener at bruk av vannressurser til produksjon
av fornybar energi er en viktig samfunnsverdi. Den re-
gulerbare vannkraften er en svært viktig ressurs i balan-
seringen av et kraftsystem som etter hvert får tilført mer
produksjon av kraft som ikke er regulerbar. 

D i s s e  m e d l e m m e r  støtter at det er mange vass-
drag som åpenbart ikke er egnet for kraftutbygging, og
at det har verdi å verne et utsnitt av Norges vassdragsna-
tur. D i s s e  m e d l e m m e r  er også enige i at det kan
være et omfattende arbeid å gjennomgå alle 390 objek-
ter som verneplanen består av. D i s s e  m e d l e m m e r
foreslår derfor at det åpnes for at de vassdrag som kraft-
selskapene selv ser det er et utbyggingspotensial i, kan
åpnes for søknad om konsesjon. Slik vil vi kunne få en
oppdatert avveining mellom bruk og vern. 

Forbruket av fornybar kraft er stadig økende og va-
riabelt, med økt effektuttak og økt kraftbehov samt krav
til sikker forsyning. Alle energiformer har en form for
påvirkning på natur og miljø, og d i s s e  m e d l e m m e r
mener det vil være en stor fordel med ulike alternativer
til fornybar kraftproduksjon. Vi ser også at utbygging av
andre teknologier for fornybar kraftproduksjon medfø-
rer inngrep i natur og miljø, med til dels store reaksjoner
fra samfunnet rundt. D i s s e  m e d l e m m e r  mener at
det ved økt behov for fornybar kraft fremover også må
tilrettelegges for å kunne utnytte noe av potensialet som
ligger ubrukt fra vannkraften. 

D i s s e  m e d l e m m e r  mener det, basert på stadig
ny kunnskap og teknologi, vil kunne være prosjekter
også i vernede vassdrag som i fremtiden vil kunne være
aktuelle for kraftutbygging. Det er kraftselskapene som
besitter mest kunnskap og erfaring med kraftutbygging
og dens muligheter for skånsom virkning på natur- og
miljøverdier, og d i s s e  m e d l e m m e r  synes det bør
åpnes for at de kan bidra til å gjøre vurderinger av po-
tensielle utbyggingsprosjekter. 

D i s s e  m e d l e m m e r  er opptatt av at vannkraften
danner grunnlaget for verdiskapning og nye næringer,
og rimelig fornybar kraft er et viktig konkurransefor-
trinn for vår kraftkrevende industri. 

D i s s e  m e d l e m m e r  mener at slik verneplanene
er i dag, vil en ikke kunne sikre at vi både skal bevare og
utvikle vannkraften videre. 

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer derfor følgende
forslag:

«Stortinget ber regjeringen åpne for at kraftselska-
pene kan søke om kraftutbygging også i vernede vass-
drag der natur- og miljøinngrepene er begrenset og
samtidig gir gevinst i form av økt kraftproduksjon og
lønnsomhet.»

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  er generelt positive til å se nærmere på de mulighete-
ne og det potensialet som ligger i økt fornybar
energiproduksjon i norske vassdrag. D i s s e  m e d l e m -
m e r  viser til at Senterpartiet over lengre tid har tatt til
orde for å se på mulighetene for opprustning og utvidel-
ser av eksisterende vannkraftverk, og ser i utgangspunk-
tet derfor også positivt på forslaget om en gjennomgang
av planene for vernede vassdrag med mål om økt verdi-
skaping og utbygging av vannkraft. D i s s e  m e d l e m -
m e r  mener imidlertid at en slik eventuell utbygging
må skje innenfor nærmere bestemte rammer, og med
hensyn til de verneverdiene som en del vassdrag repre-
senterer. D i s s e  m e d l e m m e r  vil understreke at det
derfor ikke kan være snakk om et frislipp på området,
men en faglig gjennomgang som bygger på flere hen-
syn. D i s s e  m e d l e m m e r  vil blant annet peke på at
det flere steder i landet er knyttet betydelige utfordrin-
ger til fare for flom og ras i vernede vassdrag, som det føl-
gelig ikke er anledning til å gjøre gode og nødvendige
sikringstiltak i. I slike tilfeller må det, etter d i s s e  m e d -
l e m m e r s  mening, kunne være både meningsfullt og
samfunnsøkonomisk klokt å legge til rette for, blant an-
net, bygging av vannkraftverk. Videre vil d i s s e  m e d -
l e m m e r  peke på at ny teknologi og ny metodikk
muliggjør påkobling av eksempelvis sideelver til eksis-
terende vannkraftverk på en helt annen måte, med po-
tensial for bedre miljøforhold enn det som var tilfellet
tidligere. Dette kan gjøre det mulig å ta vare på natur og
samtidig produsere mer fornybar kraft. D i s s e  m e d -
l e m m e r  er derfor positive til at det kan åpnes for byg-
ging av kraftverk i vernede vassdrag i de tilfellene der
det ikke er i konflikt med verneverdiene og eksisterende
næringer. 

D i s s e  m e d l e m m e r  mener at en gjennomgang
av planene for vernede vassdrag kan utgjøre et godt
kunnskapsgrunnlag for å utnytte potensialet for økt
produksjon av norsk fornybar vannkraft, og støtter det-
te forslaget. D i s s e  m e d l e m m e r  mener imidlertid at
det ikke bør åpnes for å innvilge eventuelle søknader fra
kraftselskap i slike vernede vassdrag før det er gjort en
slik gjennomgang. D i s s e  m e d l e m m e r  legger til
grunn at gjennomgangen på området vil kunne avgjøre
hvilke vassdrag det er aktuelt å se nærmere på, og hvilke
som har en slik grad av verneverdier eller konfliktnivå at
det fremstår som uaktuelt å bygge ut kraftverk. Eventu-
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elle søknader fra kraftselskap i den forbindelse må, slik
d i s s e  m e d l e m m e r  ser det, komme i etterkant av en
slik gjennomgang.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i  o g  M i l j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e  vi-
ser til at Norge har vernet nesten 400 vassdrag mot
kraftutbygging. Dette er en av de desidert største seirene
til norsk miljøbevegelse og har kommet etter mange
svært konfliktfylte kamper mot store vannkraftutbyg-
ginger. Norske vassdrag er unike i verdenssammen-
heng, og vi har et særskilt ansvar for å ta vare på denne
naturen.

Forslag fra mindretall
Forslag fra Fremskrittspartiet:
Forslag 1

Stortinget ber regjeringen åpne for at kraftselskape-
ne kan søke om kraftutbygging også i vernede vassdrag
der natur- og miljøinngrepene er begrenset og samtidig

gir gevinst i form av økt kraftproduksjon og lønnsom-
het.

Komiteens tilråding
Komiteens tilråding fremmes av komiteens med-

lemmer fra Arbeiderpartiet, Høyre, Sosialistisk Ventre-
parti, Venstre, Kristelig Folkeparti og Miljøpartiet De
Grønne.

K o m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser
til representantforslaget og rår Stortinget til å gjøre føl-
gende

v e d t a k :

Dokument 8:124 S (2019–2020) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Helge André Njåstad,
Jon Georg Dale og Terje Halleland om gjennomgang av
planene for vernede vassdrag med mål om å legge til ret-
te for økt verdiskaping gjennom utbygging av vannkraft
– vedtas ikke.

Oslo, i energi- og miljøkomiteen, den 10. november 2020

Ketil Kjenseth Else-May Norderhus
leder ordfører
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